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Vác Város Önkormányzatának havonta megjelenő ingyenes lapja
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Nagyon sok dologban le lehet mérni, mennyi-
re a Fidesz játékszabályai uralkodnak Magyar-
országon. Talán semmi nem mutatja jobban 
ezt, mint az a tény, ahogy a bevándorlókkal/
migránsokkal/idegenekkel bánunk. A 2010-es 
évek közepe előtt Magyarország általában be-
fogadó hely volt: a szélsőjobbon kívül senki 
nem rettegett olyan fantazmagóriáktól, mint 
a teljes népességcsere, az elveszett keresztény 
kultúra és hasonlók. Ekkor a kormánypárt 
úgy döntött, előreszalad, és már akkor felül a 

migráció-vonatra, amikor az átlag magyar közel-keleti embert maximum a 
kebabosnál látott. A Fidesz terve sikerült: mostanra a magyar társadalom 
minden statisztika alapján olyan xenofób, hogy az már pártpolitikán túl 
nyúlik. Szavazólaptól függetlenül rettegünk mindenkitől, akinek más bőr-
színe van vagy más kultúrából érkezett. Egyszerre gondolja azt fideszes és 
ellenzéki, hogy mindenki takarodjon haza, főleg az ő szomszédjából. 

2023-ban  azért problémás ez, mert mindeközben a kormány úgy dön-
tött, akkumulátor-nagyhatalommá teszi Magyarországot, annak ellenére, 
hogy se megfelelő természeti adottságok, se megfelelő törvények, se meg-
felelő munkaerő nem áll hozzá rendelkezésére. A bűvös beruházás szó 
persze jól hangzik, viszont ezekbe (és az ehhez hasonló) a gyárakba most 
már bevallottan főleg ázsiai vendégmunkásokat kell hozni. A magyar po-
litika pedig megérkezett ebbe: az idegengyűlöletet magáévá tett ellenzék 
részéről megindult a migránsmunkásozás, a filippínókkal való ijesztgetés 
azon a címen, hogy majd most ráolvassuk a Fideszre az elmúlt évek hazu-
dozását. 

Ez nagyon szép gondolat, csak van vele egy kis bökkenő: épp azt öli 
meg, ami miatt a rendszer ellenségei a rendszer ellenségei lettek. Egyálta-
lán nem mindegy ugyanis, miért nem akarunk mondjuk filippínó vendég-
munkásokat: azért, mert nem ugyanabban az istenben hisznek, mint mi, 
vagy azért, mert gyakorlatilag embercsempész hálózatokon keresztül szer-
vezik őket ide. Azért őket, mert nekik nincs érdekérvényesítő képességük: 
a magyarok egyszerűen nem dolgoznának ilyen feltételek és fizetés mellett 
egy súlyosan mérgező anyagokat  használó gyárban, szemben azokkal az 
ázsiai szerencsétlenekkel, akiknek ez a Magyarországon nyomorúságos kö-
rülmények közt töltött 1-2 év megalapozhatja az életét majd otthon. Ezek 
az emberek nem a kultúránkat akarják elvenni, hanem épp olyan boldog 
életet szeretnének maguknak és a családjuknak, mint ami például a szeren-
csésebb váciaknak van. 

Ettől még probléma megállás nélkül munkásszállókat építeni. Azért, 
mert ezzel van alacsonyan tartva a fizetés, ennek köszönhetően nem kell a 
dolgozói érdekképviseletek maradékával sem számolni  a dél-koreai befek-
tetőknek. Ezt leegyszerűsíteni rasszizmusra persze lehet hatásos politika is, 
de ennek a képviseletére legalább két párt is létezik már Magyarországon.

Fekő Ádám 
főszerkesztő

Nem mindegy, miért 
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Tisztelt Váciak!
 

Négy éve, október 13-án Önök történelmi le-
hetőséget teremtettek Vác életében. A 2010-
2019-ig tartó Fidesz-KDNP-s városvezetés-
ről véleményt mondtak, és úgy döntöttek, hogy 
egy új formációnak, az Összefogás Vácért 
csapatának adnak esélyt arra, hogy kilencéves 
semmittevés után az új városvezetés fejlődési 
pályára állítsa szeretett városunkat. 

A megnyert választás után olyan kihívá-
sok vártak ránk, amelyeknek csak rengeteg 
munkával és tényleges összefogással tudtunk 
megfelelni. A városi kassza feltöltése, Vác 
költségvetésének helyreállítása, majd a világ-
méretű koronavírus járvány kezelése, az álla-
mi adóelvonások kipótlása helyi bevételekből 
mind nehéz, de megtisztelő feladat volt szá-
munkra. 

Tudtuk, hogy felelősek vagyunk minden 
váciért, aki hozzánk fordul, ezért jelentősen 
bővítettük a szociális támogatások körét. Jo-
gos elvárás a jó minőségű óvodai és idősotthoni 
ellátás, a színes kulturális szolgáltatások, a 
széles körű sporttámogatások, a városi zöld-
területek fenntartása, ezekre a területekre 
sok pénzt fordítottunk. Eközben lakossági 
adót egyszer sem emeltünk, a városi autó-
buszjegy-árakat és a közétkeztetés árát nem 
emeltük.

Visszagondolva, úgy látom, jó döntés 
volt, hogy az elhatalmasodó infláció ellenére 
sem állítottuk le a nagyberuházásokat, nem 
vártunk jobb időkre, hiszen az árak azóta 
is csak emelkednek. Így aztán felújítottuk a 
Budapesti főút, a Rádi út veszélyes szakasza-
it, teljesen új játszótérrel gazdagodott a város 
a Duna-parton, napokon belül elkészül a 
Burgundia utcai idősotthon rekonstrukciója 
és az új hajléktalanszálló a Deákvári faso-
ron. Több út- és járdafelújítást is elvégeztünk 
már, de ezekkel nem állunk le, végre elindul 
a Deákvári főtér környékének aszfaltozása. 

Új óvodai csoportszobákkal bővült két óvo-
dánk, és szinte minden óvodánk lapos tetejét 
megjavítottuk. A város megvásárolta a főtéri 
Elefántos-házat még a ciklus elején, amely-
ben múzeumi kiállításokat mutatunk be. A 
főtéri „zöld ház”, Vác egyik emblematikus 
történelmi épülete az összedőlés határán volt. 
Örömmel jelentem, hogy sikerült megmenteni, 
már csak az utolsó ütem van hátra, és a vá-
ciak birtokba vehetik a megújult épületet. A 
Szent István téri rekonstrukció és a strand 
gyermekmedencéjének aljazati munkái nem 
várt kihívások elé állítottak bennünket, de 
ezek is befejeződnek végre. Bölcsődék és óvo-
dák teljes vizesblokkjait cseréltük le, óvodai 
konyhát újítottunk fel. A Duna-parti csó-
nakház és az uszoda energetikai megújítása 
nagyrészt pályázati pénzből valósult meg, 
azonban a városi költségvetésből is jelentős 
összeggel kellett kiegészíteni ezeket a beru-
házásokat. A stadion központi épületének 
munkálatai is befejeződtek végre, és a női 
kézilabda csapat vezetésének köszönhetően 
számos felújítás történt a sportcsarnokban 
is. Lakossági összefogással leaszfaltoztuk a 
Horgásztói utat, köszönet az ott élőknek, 
hogy bíztak az együttműködés sikerében. 
Számos önkormányzati lakást felújítottunk, 
hogy a bérlők minőségibb körülmények között 
élhessenek. Aki követte a munkánkat, látta, 
hogy mindemellett rengeteg kisebb beruházást 
is elvégeztünk.

Azonban, hogy teljes képet kapjanak, el 
kell mondani azt is, hogy kezdetben rengeteg 
„megörökölt” pénzügyi kötelezettség terhelte 
az új városvezetést. Ilyen például az el nem 
készült sportberuházások utáni fizetési kö-
telezettség: az Önök adójából évente tíz éven 
keresztül évi több tízmillió forintot kénytelen 
kifizetni az önkormányzat. Elődeink a ki-
lenc évük alatt több mint egymilliárd forin-
tért adtak el városi vagyont, de nem forgatták 
vissza fejlesztésekbe, hanem elköltötték mű-

ködésre, és emellett kétmilliárd forint állami 
működési támogatást is feléltek. 

Ezek tények, amelyeket el kell mondani 
azért, mert alapvetően meghatározzák Vác 
városának pénzügyi kereteit. Fontos megem-
líteni, hogy négy éve várjuk a még 2017 nya-
rán meghozott kormányrendeletben Vácnak 
megszavazott négymilliárd forintot, amelyet 
a belváros épületeinek felújítására, turizmus-
fejlesztésre és egy új múzeum építésére kapott 
(volna) a város. Az eredetileg 3300 fős sport-
csarnokra megítélt ötmilliárd forintról – mi-
után kiderült, hogy nem emelhető az összeg, 
viszont ennyiből nem lehet ekkora létesítményt 
megépíteni – a testület egyhangúlag úgy szava-
zott, hogy ezt az összeget a teljesen leamorti-
zálódott önkormányzati intézményekre, köz-
tük a művelődési házra akarjuk elkölteni. 
Azonban ezt az összeget sem kapta meg a vá-
ros. Eközben egy új szakrendelőre korábban 
megítélt állami hatmilliárdos keretet az or-
szág gazdasági helyzetére való hivatkozással 
visszavonták. (Eközben épült meg hazánk-
ban a lomb nélküli lombkoronasétány, a víz 
nélküli csónakázó tó és még számos „fontos” 
beruházás – azonban a váci szakrendelő, úgy 
tűnik, nem volt elég fontos.) 

Utakra Vác nem nyert egyetlen forint pá-
lyázati forrást sem, azokat saját költségvetés-
ből, a váciak adóforintjaiból újítjuk fel, ezért 
haladunk ezekkel lassabb ütemben, mint sze-
retnénk. A város játszótereit a hatóságok a 
megválasztásunk után szinte teljes egészében 
lezárták arra hivatkozva, hogy nem felelnek 
meg az uniós szabványoknak. Meglepett, 
hogy erre csak a mi megválasztásunk után 
derült fény, de legalább elvégeztük a játszóte-
rek felújítását. 

A feladatok tehát egymás után sorakoz-
nak, és mi igyekszünk megoldani őket. Büsz-
kék vagyunk arra, hogy ilyen nehéz gazdasági 
helyzetben is sikerült milliárdos nagyságrend-
ben növelni a város vagyonát.

Habár a mostani önkormányzattal szem-
ben példátlan lejárató kampányt folytatnak 
négy éve az Önök pénzéből a kormánypár-
tok, mi kitartunk amellett, hogy a város la-
kosságszámával és a város befizetett adójával 
arányosan jogunk van pályázatok elnyerésé-
re, ezeket az összegeket a város fejlesztésére 
költenénk. Ebben együtt kell működnie az 
országgyűlési képviselőnek és a polgármester-
nek. Ugyanakkor a személyeskedésben, más 
emberek méltóságának meggyalázásában nem 
veszünk részt, és elutasítjuk azt. Ez közös 
ügyünk azért, hogy Vácon mindenki úgy 
érezhesse, hogy békében és szabadságban, biz-
tonságban élhet. 

Megválasztásunk negyedik évfordulója al-
kalmából ismét megköszönöm az akkori és az 
azóta megtapasztalt bizalmukat. Kérem, ezt a 
jövő év júniusában az urnáknál is erősítsék meg!

Matkovich Ilona 
polgármester

"Tudtuk, hogy felelősek 
vagyunk minden váciért"
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Vácon a tradíciók szerint zajlott az 
1956-os megemlékezés. 10 órakor a 
börtön előtt a Magyar Politikai Elítéltek 
Közössége nevében Halászné Gambár 
Mária mondott beszédet, majd az egy-
begyűltek innen vonultak át az 56-os 
polgármester Kristóf  Béla, azt követő-
en pedig a református lelkész Pap Béla 
emléktáblájához.

Komáromi Kornélia házánál is ko-
szorúztak a megjelentek, majd a fiatalon 
elhunyt Kovács Ottó lakhelyéhez vo-
nultak, ahol a szovjetek által meggyil-
kolt egykori katonára emlékeztek. Idén 

az önkormányzat és a Váci Reménység 
Egyesület közös szervezésében zajló 
rendezvények színhelyein a Madách 
gimnázium diákjai mondtak verseket. 

A Szózat eléneklésével indult az ün-
nepi megemlékezés a Konstantin téri 
épületben, ahol a Bartók-Pikéthy Ze-
neművészeti Iskola növendékei adtak 
koncertet. Ünnepi beszédet Matkovich 
Ilona mondott, melyet teljes terjedel-
mében közlünk. A folytatásba Liszt és 
Chopin darabok csendültek fel, majd 
egy kalotaszegi katonadal is elhangzott.

"A szabadság és az összefogás 
épít, az elnyomás és a nemzet 

megosztása csak egy 
kisebbségnek teremt jólétet"

Matkovich Ilona 
beszéde, amely 
elhangzott az

1956-os forradalom 
emléknapján

Tisztelt Ünneplők, kedves Váciak!
Az 1956-os forradalom és szabadságharc 
emléknapja nemcsak a szabadság ünnepe, 
hanem az összefogásé is, a magyar nemzet 
összefogásáé. Ezen a napon ugyanis a ma-
gyarok együtt, közösen álltak ki az elnyo-
mó hatalommal szemben. Baloldaliak és 
jobboldaliak, konzervatívok és liberálisok 
együtt mondtak nemet a diktatúrára, a ma-
gyarok együtt lázadtak fel a rájuk kénysze-
rített önkényuralom ellen.

Akárcsak 1848 márciusában, 1956. 
október 23-án is a vonaton hazatérők hoz-
ták a hírt a pesti forradalom kitöréséről, 
és másnap több üzemben és gyárban leállt 
a munka. A dolgozók kihirdették, addig 
sztrájkolnak, amíg nem teljesítik az egyete-
mi ifjúság követeléseit, köztük a szovjet csa-
patok Magyarországról történő távozását 
is. Vácott is, mint mindenhol az országban, 
eltávolították a gyűlölt jelképeket: lefeszí-
tették a Sztálin tér névtábláit, majd hoz-
záláttak a főtéren álló „Szivar”, a szovjet 
hősi emlékmű ledöntéséhez.

És mintha az 1848-as események ismét-
lődnének: a tömeg elindult a Szentháromság 
térre, hogy kiszabadítsa a rendőrség épületé-
be bezárt pesti egyetemistákat. A Konstan-
tin téren aztán egy másik szovjet emlékmű 
következett. A „Kályhát”, ahogyan a vá-
ciak nevezték, tehergépkocsikkal, drótköte-
lekkel, vésővel és kalapáccsal döntötték le.

 Új városvezetőnek a város egykori pol-
gármesterét, Kristóf  Bélát jelölték, akit a 
szőnyegporoló mellől, tréningruhában vittek 
a városháza elé, hogy ott beszédet mondjon.

E spontán forradalmi megmozdulások 
után kezdték meg a forradalmi intézmé-
nyek, a nemzeti bizottság, a nemzetőrség és 
a munkástanácsok szervezését és a legfonto-
sabb feladatok megfogalmazását.

Szabadon kell bocsátani a váci fegyház-
ban raboskodó politikai foglyokat, Vácra 
kell hozni a házi őrizetben lévő Pétery Jó-
zsef  püspököt, és meg kell indítani egy új 
szabad sajtót.

Az emberek hittek az igazukban, és 
hittek abban, hogy egyszer még sajátjuknak 
érezhetik szeretett városukat. Kívánták 
a szabadságot és az önrendelkezést. Ösz-
tönösen tudták, mit kell tenniük, hogy ők 
maguk rendezhessék be az életüket, és ne 
felülről tegyék ezt velük. Bátrak voltak, 
bíztak az erejükben.
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Kedves Váciak!
Négy évvel ezelőtt Önök bizalmat szavaz-
tak a váci Összefogásnak. Valljuk be, kel-
lett hozzá bátorság, hogy az előző, kormá-
nyoldali városvezetést leváltsák, és helyette 
a különböző pártokból és egyesületekből 
érkezett jelölteket kétharmados többséghez 
juttassák. Az Összefogás képviselőiben 
megvolt az elszántság és az akarat, hogy 
változtassanak a város sorsán, és elindít-
sák a haladás útján. Mindnyájan tudtuk, 
hogy ez az út rögös és átkozottul nehéz lesz, 
mégis bíztunk magunkban, bíztunk egy-
másban, el tudjuk érni, hogy Vácon egyre 
több ember megértse, az országra jellemző 
végzetes megosztottság csak a szakadék 
felé visz. De ha tudunk egymással beszél-
ni, ha elfogadjuk, hogy a játékszabályok 
egyformán vonatkoznak mindannyiunkra, 
ha meglátjuk a másik emberben a jót, ha 
fel merjük emelni a szavunkat a városunk 
érdekében, akkor egy olyan szigetet teremt-
hetünk, amelynek polgárai öntudatos, bá-
tor, szókimondó, de egymást elfogadni tudó 
emberekké lesznek.

Az 1956-os forradalom még mindig na-
gyon közel van, abban az értelemben, hogy 
még mindig nem elég pontos a rálátásunk 
az eseményekre. Ugyanakkor egyre fogy-
nak körülöttünk a túlélők, már akik nem 
menekültek el akkor az országból. Pedig a 
társadalmi emlékezet nélkül az ilyen ma-
gasztos eseményeink is ki vannak téve az 
aktuális politikai játszmáknak. Mi pedig 
tartozunk a jövőnek azzal, hogy a múlt tör-
ténéseit tisztességgel kezeljük, és fordítsuk 
az országunk hasznára a tanulságokat. És 
hogy mik voltak ezek a következmények?

Október 23-a kétszeresen jeles nap Ma-
gyarországon: az 1956-os forradalom ki-
törésének napja és a Magyar Köztársaság 
1989-es kikiáltásának napja. Amikor 
szóba kerül, hogy miért nem csináltak a 

magyarok 1989-ben is forradalmat, nekem 
olyan meghurcolt váci emberek jutnak az 
eszembe, akik évtizedek múlva is a zsige-
reikben hordozták a megtorlás, az erőszak 
emlékét. Még élt bennük, hogy a forradalom 
eltiprói mit műveltek a forradalmárokkal, 
hogy mit műveltek  teljesen ártatlan embe-
rekkel, akik csak annyit tettek, hogy felso-
rakoztak a nemzeti akarat mögé. Ha mind-
ezt nem élik át, akkor a rendszerváltás is 
talán más lett volna. De az itthon mara-
dottak emlékeztek november 4-re, a szovjet 
tankok bevonulására, a szörnyű, rettenetes 
napra, ahogy Vajta Gábor váci sebészorvos 
írja. Emlékeztek arra, egy hajszálon múlt, 
hogy ki tudják menekíteni az országból 
Kristóf  Béla polgármestert és családját, és 
emlékeztek a kínzókamrák sötétjére. Sok 
hőst elvesztettünk, és voltak hősök, akik 
maradtak. Lehotka Gábor orgonaművész 
például, akiről úgy tudom, hogy november 
4-én a piarista templom orgonáján játszotta 
el a Himnuszt és rögtönzött fájdalmas ak-
kordokat, úgy siratta el az országot.

Vác a tudósítások szerint vérontás nél-
kül vészelte át az 1956-os forradalmat. 
Ehhez olyan bölcs vezetőkre, egyházi és 
világi vezetőkre volt szükség, akik együtt 
rezonáltak az emberekkel. és az emberek 
hallgattak rájuk. Ennyi év távlatából is fe-
jet hajtunk előttük.

A visszaemlékezések szerint Kristóf  
Béla polgármester bölcsessége sokat nyo-
mott a latban. Két éve, amikor találkoz-
tam  külföldön élő fiával, erről személyesen 
is beszéltünk, és tolmácsoltam a váciak 
köszönetét a megmentett életekért, hiszen 
úgy kellett rendet tartani a városban, hogy 
a forradalom lendülete ne törjön meg, de 
ne forduljon anarchiába. Még békés viszo-
nyok között se könnyű megtalálni a legjobb 
megoldásokat az egymásnak ütköző érde-
kek harcában, de forradalomban ez elké-

pesztő kihívás lehetett. 
Szívszorító arra gondolni, hogy a fiata-

labb generációkból már csak nagyon kevesek 
olvassák majd el a rengeteg dokumentumot, 
amelyeket a levéltárosok összegyűjtöttek. 
Szívszorító, egyben érthető, hiszen számuk-
ra mindez már nem az apák, nagyapák, 
anyák és nagyanyák fájdalma, ezek az 
események már nem hordoznak számukra 
személyes emléket. Ezért is tartozunk ma-
gunknak és az utánunk jövő nemzedéknek 
azzal, hogy újra és újra kimondjuk: 1956-
nak hősei voltak. És ezért nem hagyhatjuk 
szó nélkül az emlékezés perceiben, hogy a 
magyar kormány még nem kért hivatalosan 
magyarázatot az orosz kormány illetékese-
itől az ottani állami tankönyv nyílt hazug-
ságára, nem követelte annak az állításnak 
a korrekcióját, hogy a forradalmat a ma-
gyar nácik robbantották ki. Csak remélni 
merem, hogy az országos megemlékezések 
valamelyikén ez megtörtént, mert ezzel tar-
tozunk az áldozatok és a forradalom em-
lékének. 

Tisztelt Emlékezők, mi, váciak tud-
juk, kik voltak az 1956-os váci események 
hősei, kérem, rájuk emlékezzünk ma, és 
gondoljunk a kitelepítettekre, az ellehetet-
lenítettekre is, azokra, akiket a gátlástalan 
hatalom megfosztott a hazájuktól!

Tudjuk, hogy minden nép maga felel a 
sorsáért. Lengyelország épp egy hete döntött 
arról, új politikai erőknek ad lehetőséget, 
hogy változtassanak az ország sorsán, hely-
reállítsák a demokratikus rendet. A ma-
gyaroknak is, minden korban, joguk van az 
emberhez  méltó életkörülményekhez. Ha a 
nép megelégeli a kizsákmányolást, azt, hogy 
az egyszerű emberek többsége nélkülöz, a 
hatalom emberei viszont elképzelhetetlen 
luxusban élnek. Ugyanis a nép a leghatal-
masabb úr, az egyetlen, amely kikövetelheti 
a változást békés eszközökkel, a négyévente 
megtartott választással.

Meggyőződésem, hogy minden politikus-
nak megvan a maga feladata, és minden 
politikus tettét megítéli a jövő. A cseleke-
deteink alakítják a közös történelmünket, 
legyünk városnak, falunak a vezetői, kép-
viselői, vagy döntéshozók a Parlamentben. 
A mi feladatunk a tiszta kéz politikája 
mellett az, hogy csak akkor leszünk erős 
város, ha felülemelkedünk a pártpolitikai 
megosztottságon, és legalább a fő dolgokban 
egységre tudunk jutni. És ami a legfonto-
sabb, hogy mindenkor ragaszkodjunk a sza-
badságunkhoz az elnyomókkal szemben, 
akár kívülről, akár belülről fenyegetnek 
bennünket. A szabadsághoz önmagunk-
ban, a városban, ahol élünk, az országban, 
ami a mi hazánk. Legyen számunkra ez 
1956 üzenete!

Ehhez kívánok mindnyájunknak sok 
erőt és bölcsességet. A város minden előtt!
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Tájékoztató a 
rendeletalkotásról
Magyarország helyi önkormányzatai-
ról szóló 2011. évi CLXXXIX. tv. 51. §-a 
alapján az alábbi tájékoztatást adom:

Vác Város Önkormányzat Képvise-
lő-testülete 2023. október 18.-i ülésén az 
alábbi rendeleteket alkotta:

- 37/2023.(X.18.) rendeletmódosítás 
– a költségvetésről szóló 6/2023.(II.15.) 
rendeletről;

- 38/2023.(X.18.) rendeletmódosítás – a 
pénzben és természetben nyújtott szociális 
és gyermekvédelmi ellátások helyi szabá-
lyairól szóló 16/2020.(IV.01.) rendeletről;

- 39/2023.(X.18.) rendeletmódosítás - a 
személyes gondoskodást nyújtó szociális és 
gyermekjóléti ellátások igénybevételéről és 
a fizetendő térítési díjakról szóló 11/2021.
(II.18.) rendeletről;

- 40/2023.(X.18.) rendeletalkotás – az 
energiatámogatási programról;

- 41/2023.(X.18.) rendeletmódosítás – 
a helyi építési szabályzatról szóló 30/2017.
(XI.24.) rendeletről.

A rendeletek Vác város honlapján, vala-
mint a Váci Polgármesteri Hivatal Jegyzői 
Kabinetének 105. sz. irodájában is megte-
kinthetők.

dr. Zsidel Szilvia
jegyző

Többen tudják ezentúl igénybe venni Vá-
con a szociális alapon megítélt  önkormány-
zati támogatásokat, ugyanis a vonatkozó 
rendeletben szereplő jövedelemhatárokat 
megemelték. A rendelet szerinti jövedelem-
határ változtatás általánosan mintegy 20%-
os emelést jelenthet az érintettek számára.

A 20%-os emelésre azért volt szükség, 
mert a rendeletben szereplő jövedelemha-
tárokat 2020-ban állapították meg  , és az 
azóta bekövetkezett infláció miatt több rá-
szoruló kiesett a támogatottak köréből. A 
gyógyszertámogatás, a beiskolázási támoga-
tás, valamint a gyermekétkeztetési támoga-
tás esetében ennél magasabb arányú emelés 
is indokolttá vált.

Emellett a támogatási összegek nagysá-
gát is megemelte Vác önkormányzatának 
képviselő-testülete 70-ről 80 ezer forintra. 
A családoknak egy gyerek esetén  80 ezer, 2 
gyerek esetén 100 ezer, 3 vagy több gyerek 
esetén 120 ezer forintra nőtt a támogatások 
összege.

Többen vehetik 
igénybe a szociális 
és gyermekjóléti 

ellátásokat A kormánypárti képviselők nélkül sza-
vazta meg a váci képviselőtestület azt 
a határozatot, amellyel meg szeretnék 
akadályozni, hogy Vácon akkugyár vagy 
egyéb környezetkárosító beruházás való-
suljon meg. Matkovich Ilona polgármes-
ter javaslata szerint külföldi munkások 
számára sem épülhetne új munkásszáló a 
városban a jövőben. Ebben a két, fontos 
kérdésben kikérnék a váciak véleményét 
is a határozat szerint. A javaslatot csak az 
Összefogás Vácért frakciója és egy füg-
getlen képviselő támogatta. A Fidesz-Kd-
np képviselői ugyan részt vettek az ülésen, 
de nem szavaztak a város jövőjét döntő-
en befolyásoló ügyben. A határozat teljes 
szövegét alább olvashatják:

"Vác Város Önkormányzat Képviselő-
testülete: 

- szolidaritását fejezi ki minden olyan 
önkormányzattal, civil szervezettel és magánsze-
méllyel, akiket hátrányosan érint az akkumulá-
torgyárak betelepítése,

- nem támogat a környezetre veszélyt jelentő 
beruházást Vác közigazgatási területén, sem 
Vác térségében.  

- nem támogatja, hogy akkumulátorgyár, 
gumigyár, vegyianyag gyár épüljön a városban és 
környékén

- nem támogatja ilyen üzemekben dolgozó 
külföldi munkások Vácon és környékén való 
elhelyezését sem,

- a már megvalósult beruházásokkal kapc-
solatban teljes átláthatóságot és a legszigorúbb 
környezetvédelmi előírások betartását követeli.

- felkéri a polgármestert, hogy folytasson széles 
körű konzultációt a váci lakosok véleményének 
megismerése érdekében a fentebbi kérdésekről."

Nem az akkugyárra és 
a munkásszállóra



Váci Hírnök                                                                           7

Ö
nkorm

ányzati hírek

A körzeti képviselők jelentik
Alsóváros

Deákvár

• A Földváry tér 
egy újabb része 
lett rendezettebb, 
miután felfestet-
ték a parkolókat 
a Nagymező utca 
1-3. szám lép-
csőházai előtt. 
A felfestés ter-
vezésénél a gya-

logosokra is gondoltunk: a Nagymező 
utcába átvezető és az egyik lépcsőház 
megközelítésére szolgáló járda előtt a 
parkolás már nem engedélyezett. Új-
donság, hogy két  motorparkolót is fel-
festettünk

• Az alsóvárosi kisposta és a temető 
gyalogos  megközelítése olyan távolsá-
got jelent főleg az idősebbek számára, 
amelyet egyhuzamban nem tudnak tel-
jesíteni megpihenés nélkül. Nyugdíja-

sok kérésére ezért tetettem ki padot a 
kispostához vezető járda mellé. Vala-
mint kérésemre több tucat padot újra-
festettek g a Damjanich téren, a Kötő 
utcában és a Rádi úti lakótelepen is.

• Már az új, megbízhatóbb áramel-
látást nyújtó trafó szolgálja a Rádi úti 
lakótelepen lakókat és környéket. Az 
ELMŰ által tervezett burkolatbontási 
munkákra vonatkozó önkormányzati 
feltételekről két éve állapodtunk meg a 
helyszínen. Ennek köszönhető, hogy a 
Törökhegyi utca járdáját teljes széles-
ségében, a bontásokkal érintett terü-
leteken túlmenően is újraaszfaltozták, 
figyelve az akadálymentesítésre is.

• Ismét új játszóeszközöket kapott 
a Kertész utcai óvoda: két kültéri má-
szóhálót és egy fészekhintát szereltek 
fel. Tavaly ősszel is volt fejlesztés az 
óviban: akkor a kicsik birtokba vették 
az új forgóhintát, a rugós játékokat, a 
kötélhidat és a többfunkciós mászótor-

nyot is.
• Az érintett Nagymező utcai lakók 

sem támogatják, hogy a Kölcsey utcai 
CBA a vele szomszédos parkba egy 
lakásnyi méretű üvegvisszaváltó konté-
nert rakhasson le. Erre az álláspontra az 
általam összehívott lakossági fórumon 
jutott a megjelent lakók mindegyike – 
véleményük megegyezik álláspontom-
mal.

• A Rádi úti lakótelepen is szárad-
nak és sárgulnak a tuják, emiatt tavaly 
és idén többet ki kellett vágni. Néhány 
egyed talán még megmenthető. Hogy 
esélyt adjunk számukra, ezért egy ott 
lakóval, Matusek Istvánnal pár gömb-
tuját felnyírtunk, megszabadítva azokat 
a sárguló részektől. Munkánkat segítet-
te, hogy Regyep Jánosné a feladat egy 
részét korábban már elvégezte.

Ferjancsics László 
(Összefogás Vácért), a 4. számú 

választókörzet képviselője

Az elmúlt idő-
szakban több 
ütemezett kar-
bantartás is lezaj-
lott Deákváron 
a Váci Városfej-
lesztő Kft. mun-
katársai által. 
Útkarbantartási 

munkálatok zajlottak többek között a 
Kosdi úton, a Gombási úton és a Dió-
fa utcában is. Ülepítő- és ároktisztítá-
si munkálatok voltak többek között a 
Szőlővessző utcában, a Kárász utcában 
és a Bácska utcában, valamint megkez-
dődtek az őszi kertészeti munkálatok is.

Ígéretünknek megfelelően, október 
végén megkezdődött Deákvár legrosz-
szabb állapotú gyűjtőútjának, a Deák-
vári főtér melletti út Negyvennyolcasok 
útjától az Újhegyi úti körforgalomig 
tartó szakaszának teljes körű felújítása. 
Hasonló méretű útfelújítás Deákváron 
közel 2 évtizede volt utoljára. A mun-
kálatok várhatóan december közepéig 
fognak tartani, ezúton is kérjük, hogy a 
következő hetekben fokozott figyelem-
mel közlekedjenek Deákvár központjá-
ban!

A megszaporodott bűncselekmé-
nyek miatt fontos témává vált Deák-
váron a közbiztonság kérdése. Szep-
tembertől kezdődően rendszeresen 
szervezünk éjszakai sétákat, amikor 

nyitott szemmel járva megpróbáljuk 
észrevenni, hogy éjjelente kik azok az 
illetéktelen személyek, akik Deákvár 
utcáit járják. A rendőrség és a közte-
rület-felügyelet is jelentős segítséget 
nyújt az utóbbi hetekben, rendszeresek 
az éjszakai közös járőrözések Deákvár 
utcáiban. Fejlesztés alatt áll városré-
szünkben a kamerarendszer, valamint 
a közvilágítás is, néhány napja a Sirály 
utca egyik megvilágítatlan szakaszára 
is lámpák kerültek. Ezúton is kérem 
minden Deákvári lakótársamat, hogy 
legyünk elővigyázatosak és figyeljünk 
egymásra!

Tótváradi-Nagy Bence 
(Összefogás Vácért), a 8. számú 

választókörzet képvisleője

Nyolc buszmegálló váróhelye  újul meg 
Vácon annak a projektnek a keretében, 
amelyet az önkormányzat készített elő 
az elmúlt hónapokban. Ezek között 
van több olyan is, ahol a régi építményt 
szanálták, és teljesen új paneleket tettek 
a helyükre. A 2-es főút déli városrészé-
ben készült el egy, amit a város alpol-
gármestere adott át a forgalomnak.

"Az elmúlt években is láthatták, hogy a 
városvezetés odafigyelt a buszmegállók kar-
bantartására. Most örömmel jelenthetem be, 

hogy nyolc új buszmegálló létesült a váro-
sunkban. Ezek közül kettő olyan területen, 
amely már nagyon régóta a város északi és 
déli  csomópontjában található. A mögöttem 
látható régi Henkel gyárnál a torzó elbontá-
sát követően végre egy a mai kornak megfelelő, 
jó küllemű új buszmegállót tudtunk építeni" 
- mondta Kiss Zsolt, a körzet képvi-
selője.

Kiss Zsolt azt is kiemelte, hogy ilyen 
buszmegálló volt a DDC-vel szemben 
is, de ott is lebontották.

Új, korszerű buszmegállók növelik 
az utasok komfortérzetét
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A városháza dísztermében köszöntöt-
ték és díjazták a Virágos Vác Várossz-
építő Verseny résztvevőit. Huszonegy 
éve hirdették meg először a programot, 
amivel egy akkor már működő országos 
kezdeményezéshez csatlakozott a város.

A mozgalom népszerűsége azóta tö-
retlen, a lakókörnyezet csinosítása idén 
is sokakat vonzott a versenybe. Ebben 
az évben új értékelési rendszer szerint 
rangsorolták a díjazottakat. A verseny 
fővédnöke, Marton Zsolt püspök kö-
szöntőjében kiemelte: a virágkultúra 

végigkíséri az életünket, mert a virágzó 
növény az élet szimbóluma, így aki ültet, 
az az élet szeretetébe vetett hitet hirdeti.

„Hiszen kik is viszik leginkább tovább 
a mozgalmat? Természetesen önök, akik itt 
ülnek. Ezért a legnagyobb hála természete-
sen önöket illeti, hiszen önökön múlik, hogy 
Vácnak bizonyos részei, lakótelepek, családi 
házak környéke, közterületek, óvodák, intéz-
ményeink, olyan szép küllemet kapnak, ami-
ben mindenki gyönyörködhet, aki Vácra jön” 
– emelte ki köszöntőjében Matkovich 
Ilona polgármester

Speciális 
menetdinamikai 

küszöböket 
telepítettek a Kőhíd 

lakóparkba
Három speciális menetdinamikai kü-
szöböt telepítettek a Kőhíd lakópark-
hoz, ott ugyanis hiába helyeztek ki 30 
kilométeres sebességkorlátozó táblákat, 
azokat többen figyelmen kívül hagyják.

Korábban az ott lakók is kérték a 
képviselőjüktől, hogy drasztikusabb 
megoldással korlátozzák a száguldozó-
kat, mert veszélyeztetik a járókelők és a 
biciklisek biztonságát. A héten el is ké-
szültek a sebességkorlátozó műtárgyak-
kal. 6 millió forintot fordítottak erre a 
városi költségvetésből.

"Itt állunk a kettes főút és a Kőhíd lakó-
parkba vezető út torkolatánál, ahol már régóta 
kérték a lakók, hogy valamilyen menetdinami-
kai segítséget adjunk ahhoz, hogy a forgalom 
ezen a szakaszon lassabbá váljon" - mondta 
a helyszínen Matkovich Ilona polgár-
mester.

A speciális felület ugyanis úgy van ki-
alakítva, hogy a 30 kilóméter fölötti se-
bességgel való áthaladás már határozott 
kellemetlenségeket okoz a gépjármű ve-
zetőjének.

"Ezek a menetdinamikai küszöbök egyedi 
tervezésűek, speciálisan a 30 kilométeres zó-
nába készültek. Remélem, hogy ösztönzőleg 
hat majd, és az autósok figyelni fognak a lakó-
társaikra" - emelte ki Kászonyi Károly, a 
körzet képviselője.

A képviselő azt is elmondta, hogy 
további fejlesztések is zajlanak a város-
részben: nemrég lefektették a csapa-
dékvíz-elvezető csöveket, áthelyezték a 
buszmegállót, és folytatják a Kőhíd la-
kópark komfortosabbá tételét.

Balázs Klárival és Korda György-
gyel ünnepelte az önkormányzat a 
váci szépkorúakat az idősek világ-

napján. Akkora volt az érdeklődés, 
hogy pótszékeket is be kellett állí-
taniuk a szervezőknek.

Idén is virágba borult Vác: 
több, mint 120 díjat osztottak 
ki a városszépítő versenyen

Közösen énekelték a váci 
idősek Korda Györggyel a 

Reptér című számát
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Deákvár új parkkal gazdagodott egy kö-
zösségi kezdeményezésnek köszönhe-
tően. A Bauer Mihály utca és a Fekete 
utca kereszteződésében rehabilitálták az 
egykori Stangli kocsma kerthelyiségét 
civilek az önkormányzat támogatásá-
val. A közterület az idei Virágos Vácért 

városszépítő versenyen a „Civilek a be-
porzóbarát zöldterületekért” kategória 
díjazottja lett.

„Vác nagyon büszke lehet arra, hogy a 
városban ennyi kiváló, valódi városépítő civil 
egyesület létezik, és ezek közül a civil egyesü-
letek közül is kiemelkedik az Ódeákvárért 

Közös akciót hajtottak végre a közbiz-
tonság fenntartása érdekében a Váci 
Rendőrkapitányság és a közterület-fel-
ügyelet munkatársai. Nem ez az első 
ilyen akció, és ezután is rendszeresen 
teljesítenek járőrszolgálatot a városban. 
A rendőr-közterület-felügyelő párosok 
a belváros mellett a Földváry téren, De-
ákváron, a Posta parkban, a vasútnál, a 
buszpályaudvaron, a Széchenyi utcában 
és a Duna-part területén végeznek szol-
gálatot.

A közterületeken élőket rendszere-
sen ellenőrzik a rendvédelmi szervek, 
szabálysértés esetén pedig a törvény 
szerint járnak el. A rendőrség eddig is 

sokszor szabott ki bírságot a közterü-
leten életvitelszerűen tartózkodókkal 
szemben, amit a bíróság teljesítés hiá-
nyában többnyire elzárásra változtat.

A Híradó információi szerint Vácon 
eddig 2 személy állt bíróság elé. Az egyik 
hajléktalant szabálysértés elkövetése mi-
att 15 nap elzárásra ítélték. Az életvitel-
szerű közterületi tartózkodás minden 
esetben szabálysértés, és akár elzárással 
is büntethető annak a törvénynek az 
értelmében, amely 2018. október 15-én 
lépett hatályba.

Szabálysértési eljárás viszont csak az-
zal szemben indul, akit a rendőrség 90 
napon belül már háromszor szólított fel 

Civilek és az önkormányzat 
összefogásával helyreállították 

az egykori Stangli kocsma 
kerthelyiségét

Civil Egyesület, akik történetük egyik pro-
jektjeként kialakítottak egy pihenőparkot itt 
a Bauer Mihály utca, Fekete utca sarkán az 
egykori Stangli kocsma előtti területen. Én 
ehhez gratulálni szeretnék az egyesület tagja-
inak" - mondta Tótváradi-Nagy Bence 
képviselő a helyszínen.

„Ez az épület kocsmaként működött egé-
szen 1995 tájékáig, aztán tönkrement, és 
lett belőle egy varroda. A tulajdonos már nem 
foglalkozott a térrel. Ahhoz már nyilván nem 
kellett kerthelyiség” - mondta  a teret rend-
betevő Ódeákvárért Civil Egyesület el-
nöke.

Elmondta még, hogy a közel 30 éve 
elhanyagolt területet belepte a gaz, cser-
jék magasodtak rajta, ahová zsákszámra 
dobálták a szemetet. A négy évvel ez-
előtt létrejött Ódeákvárért Civil Egye-
sület a szívén viselte a Stangli sorsát, és 
a tagok helyi civilekkel együttműködve 
elkezdték kitakarítani a teret. Szerettek 
volna egy környezetbarát parkot létre-
hozni, ahol az árnyékot adó fák alatt 
megpihenhet, közösségi tevékenységet 
végezhet bárki.

Matkovich Ilona a helyszínen el-
mondta, a 125 éves Deákvár fényét 
emeli a lakosság által gondozott park 
létrejötte. A polgármester kiemelte: az 
önkormányzat ezentúl is támogatja a ci-
vil kezdeményezéseket, hiszen a közös 
cél továbbra is Vác élhetőbbé tétele.

"Rengeteg tervünk van, és tulajdonképpen 
minden ilyen terület, amelyet széppé varázsol-
nak, bekapcsolható majd abba az elképzelés-
be, hogy egy lakosságbarát Deákvár legyen” 
- mondta a városvezető.

Rendszeresen ellenőrzi Vác 
utcáit a rendőrség és a 
közterület-felügyelet

a közterület elhagyására, ám ennek az 
adott időn belül negyedik alkalommal 
sem tett eleget.

Ö
nkorm

ányzati hírek
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rjú Kiss Zsolt alpolgármester a városunk déli 
részét magában foglaló 6. sz. választóke-
rület képviselője. 2019-ben az Összefogás 
Vácért kötelékében indult a mandátumért, 
amelyet az októberi önkormányzati válasz-
táson – Ferjancsics Lászlóhoz és Fehér 
Zsolthoz hasonlóan – abszolút többséggel 
nyert el. Az ötéves megbízatásból majdnem 
négy év telt el, ennek kapcsán kérdeztük a 
képviselői munkáról, az elért eredmények-
ről.

- Lassan négy éve, hogy képviselővé választot-
ták. Mire a legbüszkébb körzetében?

- Számos olyan fejlesztés valósult meg, 
amelyekre büszke vagyok. A Lehotka-park-
ban létrehozott kutyafuttató, a Horgásztói 
úton a lakossággal közösen megvalósított 
aszfaltos út, vagy a korábban járhatatlan 
Rádi út felújítása mind-mind olyan fej-
lesztések, amelyek már akkor is késésben 
voltak, amikor megválasztottak minket. A 
fejlesztések során mérlegelni kell, hogy mi 
az, amit a város költségvetéséhez képest 
úgy tudunk megvalósítani, hogy az minél 
több lakó javát szolgálja. Ilyenek voltak az 
alsóvárosi lakótelep parkolólétesítései, de a 
Kosdi úti körforgalomnál a gyalogátkelőket 
is a lakók kéréseinek hatására alakítottuk ki

Olyan komfortjavító fejlesztéseket is 
vétek lenne kihagyni, mint a máriaudvari 
buszvárakozók létesítése, vagy a közterületi 
világítás korszerűsítése hálózatfejlesztéssel 
és napelemes lámpákkal. Utóbbiban ter-
mészetesen körzetem is érintett. Folyama-
tos egyeztetéseim eredményeként sikerült a 
máriaudvari vasúti átjárót felújítani, illetve a 
használaton kívüli ipari vágányt elbontani. 
Ez nyilván nem városi feladat, de fontos, 
hogy a fejlesztéseken kívül képviselőként 
a lakossági igényeket közvetíteni tudjam az 
illetékesek felé.

Mivel alpolgármesterként a fejlesztése-
ket felügyelem, városi szinten is sok em-
líteni való van: az uszoda energetikai fej-
lesztése és a homlokzat felújítása, a Szent 
István (Márvány) tér rehabilitációja, utcák, 
utak felújítása. Arra is büszke vagyok, hogy 
sikerült nagyobb rendezvényeket is a város-
ba csábítani, így lett Vác eddigi legnagyobb 
sportrendezvénye a Spartan vagy az orszá-
gos rallyfutam. A ciklusban a McDonald’s 
is megjelent Vácon, az addig azon a terü-
leten levő kosárpályát pedig áthelyeztüka 
Lehotka-parkba.

Városüzemeltetésért felelős alpolgár-
mesterként nem könnyű egy körzetre 
korlátozni a felsorolásban a városi fejlesz-
téseket, hiszen például városszerte újultak 

meg játszóterek. Megépítettük a Duna-par-
ti játszóteret, a körzetemhez tartozó ját-
szóeszközök is folyamatosan újultak meg, 
és napvitorlákat telepítettek a Városfejlesz-
tő szakemberei, hogy a nyári melegben is 
komfortosan játszhassanak a gyerekek. 
Lehetetlen nem megemlíteni, hogy városz-
szerte szépültek, korszerűbbek lettek  a 
bölcsődék, óvodák. A körzetemben élő 
gyermekeket is fogadó Vám utcai óvodá-
ban megújult a tetőszigetelés, bekötöttük 
a távhőt, és teljesen új konyhából látják el 
az étkeztetési feladatokat. A Kölcsey utcai 
óvoda szintén új tetőszigetelést kapott, és 
napelemekkel szerelték fel.

- A választások hajrájában mindenki tett ígé-
reteket. Hol tartanak a megvalósítások a körzet-
ben?

- Sokáig úgy emlegettek, hogy „Csinál-
junk rendet Zsolt”, ezért számomra kiemelt 
fontosságú volt, hogy a hulladékkérdést 
saját, jogszabályban rögzített kereteinken 
belül kezeljük. Régi hiányosságot pótoltunk 
ebben a ciklusban a hulladékudvar létesí-
tésével és a lakossági panaszokat eredmé-
nyező szelektív szigetek felszámolásával. 
Bevezettük a városgondnokságot is, amely 
azt jelenti, hogy az apróbb szemétszedési, 
tisztítási munkákat folyamatosan végzik az 
önkormányzat emberei városszerte. Ezen 
kívül a korábbiaknál nagyobb figyelmet for-
dítunk a fák, zöldfelületek gondozására is.

Mivel kilenc év lemaradását nem lehet 
négy év alatt behozni, számos olyan dolog 
van, amit fejleszteni lehet a városban, nem 
csak a körzetemben. A legnagyobb lemara-
dás az utak, járdák területén van, ez szinte 
teljesen elmaradt a korábbi ciklusban. Az 
elmúlt négy évben sokszor annyi út- és jár-
da újult meg, mint az azt megelőző kilenc 
évben. Az energetikai korszerűsítési kon-
cepció és az ehhez kapcsolódó fejlesztések, 

mint például a tetőszigetelések, napelemte-
lepítések olcsóbb működést eredményez-
nek, az így megmaradt pénzt pedig fejlesz-
tésekre lehet fordítani. Ezt folytatni kell, 
mert ezen a területen is van tennivaló. A 
játszótereket 2019-ben úgy vettük át, hogy 
sokat közülük egy vizsgálat után le kellett 
zárni. Ezeket a hibákat kijavítottuk, és fo-
lyamatosan zajlik a játszóterek fejlesztése.

Jelenleg is zajlik a rossz állapotban átvett 
térfigyelőkamera-rendszer korszerűsítése, 
ezzel sikerülhet visszaszorítani az illegális 
hulladéklerakásokat. és a közterület-fel-
ügyelet rendőrséggel történő együttműkö-
dése is hatékonyabb lehet. Törvényi lehe-
tőségeink szerint mindent megteszünk a 
közbiztonság javításáért, ugyanakkor a ren-
dőrséget a Belügyminiszter irányítja, nem a 
váci polgármesteri hivatal. Mindent megte-
szünk, hogy megvédjük az alsóvárosiakat 
attól, hogy külföldről érkező munkásokat 
szállásoljanak el a közvetlen szomszédsá-
gukban, ezért változtatási tilalmat rendel-
tünk el a volt Forte és volt FICE gyár te-
rületére.

Végig koordináltam az alsóvárosi vasúti 
megálló P+R parkoló bővítésének terve-
zési folyamatát és a leendő kivitelezésének 
lehetőségét. Ez ugyan állami beruházás, de 
a bővülés önkormányzati területen valósul-
hat meg, ezt a területet adja majd a város.

- Jövőre ismét választanak a váci polgárok. Mi-
lyen tervekkel készül?

- Szeretném folytatni a lakossággal kö-
zös útfejlesztési lehetőségeket, azaz ahol a 
lakosság összegyűjti az önerőt egy ilyen be-
ruházáshoz, ott az önkormányzat is beszáll 
a finanszírozásba. Mert azt azért ne felejt-
sük el, hogy a település új építésű területein 
elsősorban a kivitelezők dolga a megfelelő 
infrastruktúra kialakítása. A körzetemhez 
tartozó csendesréti lakóparknál ilyen prob-
lémák részben  merültek fel, itt jelenleg is 
előkészítés alatt áll a buszmegállók átépíté-
se és gyalogátkelő létesítése. Tovább foly-
tatjuk az utak felújítását, a körzetemhez tar-
tozó járdák fejlesztését is. A Városfejlesztő 
kft. folyamatosan szerez be korszerű gépe-
ket, amelyek a városi területek gondozását 
teszik eredményessé, ezt is folytatni fogjuk.

- Vannak akik a képviselő-testületi ülésekről 
ismerik, és leginkább  a várossal kapcsolatos mun-
kájáról van információjuk. Ha néhány szóban be 
kellene mutatkozni, miket emelne ki magáról?

- A rengeteg feladatom miatt viszony-
lag kevés szabadidőm van , ami leginkább 
sporttal, horgászattal, terepfutással telik, 
ha éppen nem gyermekeimmel vagyok. A 
nyári időszakban nagyon szeretek moto-
rozni és két keréken eljutni az ország kü-
lönböző pontjaira. Folyamatosan képzem 
magam, ez főleg a városüzemeltetéssel és 
ingatlanüzemeltetéssel kapcsolatos szakte-
rületeket érinti.

Eszes Ádám

„Fontos, hogy a fejlesztéseken 
kívül képviselőként a lakossági 
igényeket közvetíteni tudjam”
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A 2022-es országgyűlési választás ered-
ményei után már nemcsak az a kérdés, 
össze tud-e fogni az ellenzék valamilyen 
formában, vagy hogy 2019 után képes-e 
nyerni legalább azokon a településeken, 
ahol először sikerült, hanem az is, hogy 
egyáltalán van-e értelme ellenzékből 
megnyerni egy önkormányzati válasz-
tást a NER tizennegyedik évében, évek 
óta rendeleti kormányzás alatt élve és 
különféle célzott sanyargató intézkedé-
sektől sújtva. Először persze lelőném a 
nem túl ütős poént: október 10-én Bu-
dapesten a Republikon által rendezett 
beszélgetésre meghívott négy városve-
zető – Kiss Ambrus budapesti általános 
polgármester-helyettes, Niedermüller 
Péter, Erzsébetváros polgármestere, 
Nyitrai Klára bajai polgármester és Wit-
tinghoff  Tamás, Budaörs polgármestere 
– szerint van. Nyitrai az önkormányza-
tok helyzetét a Gyalog galoppban lát-
ható Fekete Lovaghoz hasonlította nyi-
tásként, hozzátéve, hogy egyelőre még 
nem tudja, épp a lovag melyik állapotá-
ban vannak. „Évről évre tetemesebb hánya-
dát fizetjük működésre a bevételeinket, egyre 
kevesebb jut fejlesztésre” – alapozta meg a 
jó hangulatot a Momentum politikusa. 

Kiss Ambrus a főváros részéről vitte 
tovább a vonalat, kiemelve, hogy az ő 
bevételeiknél már most többet kér visz-
sza a kormány, ami miatt új taktikát kel-
lett kitalálniuk - ennek lett az eredménye 
az egyelőre sikeresnek tűnő per, aminek 
köszönhetően egy ideig felfüggesztették 
Budapest szolidaritási hozzájárulásának 
befizetését. Kiss Ambrus szerint fontos, 
hogy elmagyarázzák: az önkormányzat 
a hatalmi fékek utolsó eleme, ugyanis a 
többi nagyjából elveszett. 

Nem könnyű a helyzete annak sem, 
aki kampányol: a moderáló Király Dá-
vid is felvetette, milyen ellenszere lehet 
annak, hogy a Fidesz tulajdonképpen 
mindent megígér a választóknak cseré-
be azért, hogy rájuk szavazzanak. Úgy 
tűnt, a polgármesterek változó mérték-
ben aggódnak: Nyitrai szerint az embe-
rek 2019 előtt látták, a helyi Fidesz any-
nyira képes, hogy rossz helyre húzzanak 
fel rosszul működő szökőkutat, miköz-
ben a város semmit nem fejlődött.

A legegyértelműbben Wittinghoff  
vázolta fel a bajt: „Mit lehet azzal a po-
pulista, jogállamisággal össze nem egyeztethető 
felvetéssel kezdeni, amikor a fideszes ellenfél 
azt mondja, hogy szavazzatok rám, mert ak-

kor az államtól kaptok pénzt?” – tette fel 
a pontosított kérdést, majd hozzátette:  
„amilyen helyzetben most az államháztartás 
van, egy Budaörs léptékű város úgysem fog 
több pénzt kapni”. Wittinghoff  elmond-
ta, Budaörs jelenleg a szabadság szigete, 
ahol lehet alkotni. A beszélgetés végére 
is valami ilyesmi maradhatott meg: egy 
önkormányzati választáson aratott győ-
zelemnek valamiféle szimbolikus jelen-
tősége is van azon túl, hogy legalább pár 
közszolga nem a teljesen zártan műkö-
dő Fideszt képviseli.

Fekő Ádám

Bár az elmúlt két évben az elhibázott kor-
mányzati gazdaságpolitika miatt elképesz-
tő mértékben nőttek az élelmiszerárak, a 
váci önkormányzathoz tartozó, a Gazda-
sági Hivatal által felügyelt közétkeztetés 
közel sem drágult annyival, mint azt a 
Matolcsy György jegybankelnök szerint 
kormányzati hiba miatt bekövetkezett 
áremelkedés indokolttá tette volna.

Két és fél éve 1 kg csirkecomb 650 fo-
rint volt a Központi Statisztikai Hivatal 
adatai szerint,  idén szeptemberben már 
1320, ami azt jelenti, hogy több mint dup-
lájára drágult az érintett időszak alatt. Egy 
kilogramm virsli ára 1200 forinttal nőtt 
ez idő alatt, a sütés-főzés során gyakran 
használt sertészsír is csaknem kétszer any-
nyiba kerül, mint 2021 elején. Ugyanez a 
drágulás, még ha nem is feltétlenül ilyen 
nagymértékű, de elmondható több olyan 
alapélelmiszerről, amelyeknek használata 
mindennapos a közétkeztetésben.

A közétkeztetést Vácon az önkor-
mányzathoz tartozó Gazdasági Hivatal 

végzi. Az intézmény nemcsak a városi 
fenntartású szociális és nevelési intézmé-
nyeknek biztosít napi 4-5-szöri étkezést, 
hanem jogszabályi kötelezettség miatt az 
állami/egyházi fenntartású iskolák men-
záinak is. A nagycsaládos szülők gyer-
mekeinek az oktatási intézményekben, 
de például a tartós betegséggel élőknek is 
térítésmentes étkeztetést kötelesek bizto-
sítani. A parlament által meghozott tör-
vények és szabályozások az állam helyett 
történő feladatellátás finanszírozása mel-
lett minden fogásra kiterjedő szigorú di-
etetikai kritériumoknak is meg kell felelni.

A váci közétkeztetést az elmúlt évek-
ben a Fidesz-KDNP képviselői kriti-
zálták. Rajtuk kívül nem volt olyan cso-
port, amely komoly kifogást emelt volna 
az ételek minősége ellen. Nem véletlen, 
ugyanis a Gazdasági Hivatal dietetikusok 
bevonásával alkotja meg az étrendet úgy, 
hogy az állami alulfinanszírozás ellenére 
elkészíthető  legyen. Vácon az étkezési dí-
jak 2019-ről 2020-ra 8%-kal emelkedtek. 

2020-2022 augusztusáig nem változtak az 
árak, ezután 13%-kal emelkedtek a térítési 
díjak, de még a 2023-as 20 %-os emeléssel 
sem érte utol a térítési díj emelkedése az 
elhibázott kormányzati gazdaságpolitika 
miatti áremeléseket, részben azért, mert a 
város vezetése tisztában van azzal, hogy a 
lakosság jelentős részének így is nehézsé-
get okoz az infláció.

Van olyan város, amely nem vette ezt 
figyelembe. Dunakeszin azután tört ki 
botrány, hogy a szülők kifogásolták az  
ételek szerintük  gyenge minőségét és 
azoknak az árait. Bár az emelést Dióssi 
Csaba Fidesz-KDNP-s polgármester kez-
deményezte, a tiltakozások hatására meg-
riadt, és vizsgálatot kezdeményezett saját 
maga ellen. Míg Vácon a napi háromszori 
étkezés térítési díja jelenleg bruttó 719 fo-
rint, addig Dunakeszin 1274 forint, azaz 
több mint másfélszerese a vácinak. Ez 
egy hónapban 11 ezer forint pluszkiadást 
is jelenthet a fideszes városban élő csalá-
doknak. Az ebéd díja Vácon 441 forint, 
míg Dunakeszin 835 forint, miközben az 
ételeknek ugyanazon, a törvényhozás által 
meghatározott normáknak kell megfelel-
niük. 

Eszes Ádám

Mit tehet egy önkormányzat 
13 év NER után? 

A brutális inflációt nem követte 
a váci közétkeztetés díja
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A magyar kormány bevallottan akku-
mulátor-nagyhatalommá szeretné tenni 
Magyarországot. A gombamód sza-
porodó, általában bármiféle lakossági 

egyeztetés nélkül felhúzott gyárak mel-
lett szóló  fő érv az szokott lenni a szent 
“külföldi beruházás” szövegen túl, hogy 
ez a jövő technológiája, Magyarország 
pedig a jövő része akar lenni. Ez egyéb-
ként jól hangzik, és nem is teljesen fals 
érv: az elektromosság mostanra, ahogy 
látható is, közel sem csak telefonokat és 
egyéb, akkumulátorral működő kisebb 
dolgokat működtethet, hanem például 
autókat is. Magyarországon egyre több 
elektromos autó van, nyárra már meg-
haladta a számuk a negyvenezret. 

A belső égésű motorokhoz képest 
vásárláskor valóban nyugtathatjuk ma-
gunkat azzal, hogy a hybrid vagy elekt-
romos autónk jóval kevesebb káros 
anyagot bocsát ki (ha teljesen elektro-
mos, akkor semennyit), de van egy kis 
bökkenő: mielőtt megvesszük, elő kell 
állítani az akkumulátort, ahhoz pedig 
nemesfémekre van szükség, főleg lí-
tiumra vagy kobaltra. Bár a kobaltot 
manapság már alig használják, a lítium 

A közterület rendjének fenntartását a 
rendőrség látja el, a kormány a rend-
őrséget a rendészetért felelős miniszter 
útján irányítja

A rendőrségről szóló  1994. évi 
XXXIV. törvény világosan leírja, hogy a 
rendőrség „ellátja a közterület rendjének 
fenntartásával kapcsolatos rendészeti 
feladatokat” és „A Kormány a rendőrséget a 
rendészetért felelős miniszter (a továbbiakban: 
miniszter) útján irányítja.” A törvények-
re emlékeztette a közbiztonság miatt a 
városvezetést támadó fideszeseket és a 
Magyar Önvédelmi Mozgalmat a Vác és 
Környéke. A híroldal annak visszássá-
gára hívja fel a figyelmet, hogy az egy-
kori kormánypárti képviselő Imre Zsolt 
úgy teszi felelőssé az önkormányzatot a 
közbiztonság helyzetéért, hogy a rend-
fenntartás megfelelő irányítása annak 
a belügyminiszternek lenne törvényi 
kötelezettsége, akinek Rétvári Bence a 
közvetlen helyettese. Az a fideszes po-
litikus, akivel épp közös petícióban tá-

madták a jelenlegi vezetést, miközben a 
város polgármesterének nincs beleszó-
lása a rendőrség működésébe.

Imre Zsolt arra reflektálva próbálta 
zavaros gondolatmenetét kifejteni kö-
zösségi oldalán, hogy a városban egyre 
több a hajléktalan, és a lakók a közössé-
gi médiában egyre több gyanús alakról 
számolnak be, ami miatt többen önkén-
tes járőrözésbe kezdtek Vác utcáin. 

A Vác és Környéke megjegyzi, hogy 
Imre Zsolt a rendfenntartással kapcso-
latban nagyobb sikereket érne el, ha 
ismerné a törvényeket, és nem a pol-
gármestert kérné számon a közterület 
rendfenntartásának hiányosságaiért, 
hanem a váci rendőrséget belügymi-
niszter-helyettesként irányító Rétvári 
Bencét, akivel viszonylag gyakran sze-
repel közös eseményeken. Ha a parla-
menti képviselő végezné a feladatát, és 
annyi pénzt adna a rendőrség működé-
sére kormánya, amennyiből megfelelő 
számú járőrt lehet kiállítani, akkor nem 

civileknek kellene a váci utcákon járőrö-
zni.

Ugyan az önkormányzat nem tart-
hatja fent a rendőrség helyett a közren-
det, a váci önkormányzat mégis egymil-
lió forintot szavazott meg az év végéig a 
rendőrségnek, hogy az elégtelen állami 
finanszírozás ellenére valamivel több 
járőr lehessen Vác utcáin.

E. Á.

Érdemes akkumulátorra 
építeni a jövőt? 

esetében még mindig aktuális a problé-
ma. Az akkumulátorok egy része újra-
hasznosítható, a legtöbbjük azonban a 
veszélyes hulladékok hatalmas szemét-
lerakóiban végzi. Óriási nehézség ezek 
tárolása anélkül, hogy veszélyes méreg-
anyagok kerülnének a talajba. 

Egy akkumulátor jelenleg 5-10 évet 
bír, utána cserélni kell. Nem véletlen, 
hogy a technológiára a magyar kor-
mánnyal szemben inkább átmeneti 
technológiaként szokás tekinteni, már 
csak azért is, mert ha hirtelen mindenki 
lecserélné hagyományos autóját elekt-
romosra,  a világ elektromos rendszerei 
nem bírnák el a megnövekedett terhe-
lést. Az átmeneti technológia nevében 
fontos az átmeneti szó: izgalmas kísér-
letek, fontos felfedezések, de valójában 
vagy addig tart a fellendülése, ameddig 
nem érkezik valami olyan akkumulá-
torfajta, amely nem öli meg a bolygót, 
vagy szép lassan átkerül a fókusz példá-
ul a már fejlesztés alatt álló, hidrogénnel 
működő autókra, akár valami olyanra, 
amiről most még nem is hallottunk. Ha 
az utóbbi verziók jönnek, akkor keres-
hetünk valami más funkciót a gomba-
mód szaporodó gyárainknak.

Fekő Ádám

A Fidesz nincs tisztában 
a törvénnyel: A rendőrséget 

párttársuk, Rétvári Bence főnöke 
irányítja - így a vácit is
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Álprofilok
tömkelege 

osztja a 
propagandát 
a Facebookon
A 2024-es önkormányzati és EP-vá-
lasztásokhoz közeledve úgy tűnik, 
soha nem látott - vagy csak eddig le 
nem leplezett - méretben indult be a 
Facebookon az álprofilok aktivitása. 
A Political Capital friss elemzése arra 
hívta fel a figyelmet, hogy ezek gyak-
ran még csak nem is Magyarország-
ról működnek: Sokszor jól látható-
an névváltoztatással kapnak magyar 
identitást, hogy aztán helyi - többek 
közt váci - csoportokban terjesszék 
jellemző módon a Fidesz narratíváját. 

Az elemzőcég összesen 181 
álprofil működését vizsgálta nyár óta: 
jellemzően kevés információval, az 
orosz VKontakte közösségi oldalról 
átemelt képekkel dolgoznak, és sok-
szor még a profil URL-jében sem a 
magyar név, hanem valamilyen szlá-
vos hangzású név szerepel. A profi-
lokat láthatóan egy központból, ko-
ordináltan működtetik. Egy időben 
cserélnek neveket, egyszerre lépnek 
be csoportokba, és nagyjából ugyan-
azt teszik: kormányzati sajtótermé-
kek propagandisztikus cikkeit oszt-
ják meg. Itt persze változó a helyzet, 
hiszen a kifejezetten kormánypárti 
csoportokban a kormány tevékenysé-
gét éljenző cikkeket osztanak meg, az 
önkormányzati csoportokban pedig 
az ellenzéki polgármestereket pocs-
kondiázó tartalmakat. 

“A tartalom tudatos megválasztása és 
az aktivitás mintázata alapján feltételez-
hető, hogy a hálózat egyrészt minél inkább 
elbizonytalanítani, kételyt ébreszteni kíván 
az ellenzéki és a fővárosi csoportokban, 
másrészt az „állampolgári” aktivitást 
igyekszik erősíteni a kormánypárti csopor-
tokban, ezzel is nagyobbnak, lelkesebbnek 
és elszántabbnak mutatva a fideszes tá-
bort” - áll az elemzésben, hozzátéve, 
hogy a hálózat vélhetően továbbra is 
tesztfázisban van. A hálózat mérete 
és tevékenységének  intenzitása a vá-
lasztáshoz közeledve - hacsak a Face-
bookot üzemeltető Meta nem lép fel 
ellene - jelentősen növekedni fog.

F. Á. 

Nemzetiségi festőművészek és a Fort 
Nemzetiségi festőművészek és a Forte 
Fotóklub Vác tagjainak alkotásaiból nyílt 
kiállítás a Váci Városháza Galériában. A 
hivatal falait díszítő képeket október 19-
én, csütörtökön 17 órakor tekinthette 
meg először a közönség. A városunkban 
jelentős számban alkotó művészek érté-
keinek bemutatására kiváló helyszínt biz-
tosítanak a városháza folyosói – emelte ki 
a megnyitón a tárlat ötletgazdája, Inotay 
Gergely.

„Ezen ünnepélyes alkalommal nem csak egy 
kiállítást nyitunk meg, amelynek címe Váci pil-
lanatok – Városunk művész szemmel, hanem 
tulajdonképpen magát az egész galériát. A Váci 
Városháza Galériát” – mondta Koltai-Di-
etrich Gábor festőművész, a tárlat kurá-
tora.

2019 októberében még a MADI kiállí-
tás képei függtek ezen a folyosón - mond-
ta Inotay Gergely a megnyitón –, aki jó 
ötletnek találta, hogy képzőművészeti 
alkotások vezetik végig a hivatalba érke-

zőket. Mint kiemelte: ezek azonban nem 
kötődtek a városhoz, a kiállítás tulajdono-
sai pedig éppen a tárlat költöztetését ter-
vezték, így a helyszín adta magát, hogy a 
helyi és Váchoz kötődő képzőművészek-
nek és fotósoknak adjanak lehetőséget a 
bemutatkozásra.

„Így az üresen maradt falakra álmodtuk ezt 
a galériát. Természetesen ez egy kezdet, és nem a 

vég, és a kezdet mindig ígéri a sokféle és sokszínű 
folytatást. Azon vagyunk, hogy minden váci al-
kotónak egyszer csak teret adjunk. Remélem, 
hogy ez a nagyon jelentős létszámú alkotógárda, 
amely ma itt összegyűlt, inspiratív és intuitív 
gondolkodást fog tudni kezdeni e tekintetben, és 
segítenek tovább álmodni” – mondta Inotay 
Gergely Vác város alpolgármestere.

A városnak jelentős képzőművészeti 
gyűjteményei, alkotóközösségei vannak, 
melyek lehetővé teszik a tematikus vagy 
alkotói csoportok szerinti összeállításokat 
és azok prezentálását a hivatal falain be-
lül – emelte ki Németh Árpád szavait az 
alpolgármester.

A festőművész volt az, aki korábban 
felkarolta a városban élő nemzetiségek al-
kotótáborát, amely a Váci hangulatok cí-
met viselte. Ez a több mint tíz éves múltra 
visszatekintő kezdeményezés most jó le-
hetőséget adott arra is, hogy az új galériá-
ban bemutatkozzanak a ruszin, ukrán, gö-
rög, szlovák és román alkotóművészek is.  

A továbbiakban rendszeresen ren-

deznek majd a városházán kiállításokat, 
annak érdekében, hogy változatos művé-
szeti élmény fogadja a látogatókat, de az 
is fontos szempont, hogy folyamatosan 
kapjanak lehetőséget a városban és kör-
nyékén élő alkotók az új munkáik bemu-
tatására.

A kiállítás ügyfélfogadási időben bárki 
számára megtekinthető.

Nemzetiségi festményekkel 
és váci fotókkal megnyílt a 

Városháza Galéria
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Az ország meghatározó épí-
tőanyag-ipari vállalata, a Du-
na-Dráva Cement Kft. (DDC) is-
mét betekintést engedett az európai 
színvonalon működő váci és bere-
mendi cementgyár működésébe!

Az idei év különleges volt a DDC 
számára, hiszen ismét Nyílt Napo-
kat szervezett a nagyközönség szá-
mára. A programon az érdeklődők 
saját szemükkel tapasztalhatták 
meg, hogyan zajlik az élet a mo-

dern, környezetbarát technológiát 
alkalmazó cementgyárakban.

Az események élményekben gaz-
dag programelemeket kínáltak; a 
résztvevők gyárlátogatáson vettek 
részt a Beremendi és a Váci Ce-
mentgyárban, amely során betekin-
tést nyertek a gyártási folyamatba, 
valamint megismerhették a vállalat 
fenntartható és környezetvédelem 
központú működését. A gyárláto-
gatáson túl izgalmas lehetőségnek 
bizonyultak a bányalátogatások is, 
ahol mélyebb ismereteket szerez-
hettek a mészkőbányák izgalmas 
világáról. 

Az esemény idején kicsik és na-
gyok egyaránt megannyi új infor-
mációval gazdagodtak, valamint 
minden korosztály megtalálta a ked-
vére való szórakozási lehetőséget.

Muti hol dolgozol!
A vállalat munkavállalói és csa-

ládtagjaik számára 2023-ban ismét 
megrendezték – idén a nyílt napok 
keretében – a #Mutiholdolgozol 
eseményt, amelyen összesen közel 
200 fő vett részt! (x)

Több száz érdeklődőtől volt hangos a 
Beremendi és a Váci Cementgyár

A nyugdíjas korúakat ünnepli a világ 
október elején. Az ENSZ közgyűlése 
1991-ben nyilvánította október 1-jét 
az idősek világnapjává. A Dr. Kenéz 
Zoltán Egyesített Szociális Intézmény 
is megvendégelte az ünnepelteket a 
művelődési központban, akiknek mű-
sorral is kedveskedtek. Az eseményen a 
Kenéz-díj átadására is sor került.

„Bosszantsd a világot, légy fitt, egészséges, 
csupán el kell hinned, bármi lehetséges! Hisz 
megöregedtél, de lelked fiatal, ma is boldo-
gulni, ez ám a diadal! Ha megöregedtél, hát 
húzd ki magadat! Engedd lelked szállni, le-

gyél boldog s szabad!"
Szabados-Slezák Brigitta Aranyosi 

Ervin versével köszöntötte a megje-
lenteket, majd a szociális intézmény 
igazgatójától az alpolgármester vette át 
a szót.

Inotay Gergely beszédében visszate-
kintett a pandémia két  évére, amikor 
az idősek sebezhetősége, kiszolgálta-
tottsága a figyelem középpontjába ke-
rült. 

„Azt ígérem, mert ennyit ígérhetek, hogy 
minden szép szón túl, minden igyekezetünk-
kel azon vagyunk, hogy az Önök minden-

napjain segítsünk, intézményes formában és 
személyesen is. Noha városunk idősgondozá-
sa nyilván lehetne forrásban gazdagabb, talán 
még hatékonyabb, megfelelő pénzügyi keretek, 
támogatások megléte esetén, mégis igen szerte-
ágazó, sokrétű, s kérem engedjék meg, hogy 
ehelyütt is megköszönjem a Dr. Kenéz Zoltán 
intézet minden dolgozójának áldozatos mun-
káját, amelyet intézményes szinten, városi 
szinten is Önökért tesznek" - mondta az 
alpolgármester.

A műsorban közreműködtek az in-
tézményhez tartozó egységek lakói, 
gondozottjai, valamint a Karolina isko-
la diákjai is.

Az ünnepi műsor a Kenéz-díj átadá-
sával zárult, amikor az intézmény mun-
katársainak és gondozottjainak nyúj-
tottak át elismerő oklevelet. A díjakat 
Katona Gabriella, az Arany János utcai 
Idősek Otthona és Klubja részlegveze-
tője, Jurta Péter szakápoló, a Burgun-
dia utcai Idősek otthona ápolója, Bálint 
Gáborné, a mosoda munkatársa, Fonó-
di Edit, a Burgundia utcai Idősek Ott-
hona lakója és Drexler Sándor, a Tabán 
utcai Fogyatékosok Napközi Otthoná-
nak gondozottja vette át.

Az idősek ünnepén átadták 
a Kenéz-díjakat is
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Zomborka Márta neve összeforrt Vá-
con a Tragor Ignác Múzeummal. evesen 
tudják, hogy a szakember hivatalos neve 
Szűcsné Zomborka Márta. Kérdésemre, 
a férjét nem zavarja-e, hogy csak keve-
sen tudják a muzeológus férjezett nevét, 
azt mondja, nem tapasztalta, ez formali-
tás. Szakmai körökben általános, hogy a 
publikációkban és a köznapi életben nem 
változtatják meg a nevüket a nők, s bár 
Zomborka Márta felvette férje nevét is, 
de maradt nekünk, váciaknak: Zomborka 
Márta. Munkásságát a képviselő-testület 
Pro Urbe díjjal ismerte el.

- Nagyon sok helyen jelenik meg a neved. Kö-
tődik hozzád kiadvány, könyv?

- Több könyv vagy kisebb kiadvány 
elkészítésében vettem részt szerzőként, 
közreműködőként. Részben mint egy-
egy fejezet, tanulmány írója, részben 
mint szerkesztő. Utóbbira példa a Váci 
Könyvek és a Váci füzetek, valamint a 
Börzsönyvidék sorozat, amiben A mi 
Börzsönyünk konferenciasorozat kö-
teteit adtuk ki. Emlékülések, történeti 
konferenciák anyagának megjelentetése 
kapcsán társszerkesztőként olvasható a 
nevem. Mindkét szerepben dolgoztam 
például a szülőfalum, Tolmács történel-
mét ismertető köteten, vagy a két éve 
megjelent Váci keresztek című kiadvány-
ban.

- Nekem még gyerekkoromból ismerős a ne-
ved, akkor múzeumigazgató voltál Vácon. Most 
is a Tragor Ignác Múzeumban dolgozol.

- Igen, muzeológusként dolgozom, az, 
hogy különböző megbízatások erre rá-
rakódtak, nem jelentett alapjaiban válto-
zást. Néprajzos muzeológusként, igazga-
tóként kerültem ide Vácra, lassan 40 éve. 
Akkor megyei fenntartásban működött a 
múzeum, 23 évig töltöttem be ezt a posz-
tot. Dolgoztam néhány évig a városházán 
kulturális és közgyűjteményi feladatokkal 
megbízva, majd újra muzeológus lettem 
az immár városi fenntartásba került mú-
zeumban.

- Világszenzáció lett az 1994-ben a Fehérek 
templomában megtalált több száz múmia. Részt 
vettél a kezdetektől a munkában?

- Igen, tulajdonképpen nekem kellett 
dönteni arról, hogy ez miként történik. 
Akkor már tíz éve igazgatója voltam a 
Tragor Ignác Múzeumnak, ismertem 
Zavetz József  plébánost, ő keresett meg 
azzal, hogy milyen terveik vannak. Elin-
dult a templom melletti piac felújítása, 
ekkorra időzítették a templom felújítá-
sát is, és annak keretében a torony alatti 
kripta kiürítését. A piac működése idején 

ezt nem lehetett volna megoldani. A ta-
lálkozásunkkor ő járt már a kriptában, és 
egyeztetett püspökével a tervről, hogy a 
kiürítés és felújítás után egy új temetke-
zőhelyet nyitnak ott. Azért keresett, hogy 
a múzeum részt akar-e venni a folyamat-
ban.

 Akkoriban ez nehezen megítélhető 
helyzet volt, ilyen munkát még egyet-
len múzeum sem végzett, egyfajta jog-
hézagban kellett eligazodni. A temetőkre 
vonatkozó korabeli jogszabályok alkal-
mazhatók voltak a kripta kiürítésére, de 
a múzeumi jogba nehezebben illeszthető-
nek bizonyult a feladat. Ott akkor az volt 
tételesen megfogalmazva, hogy a régésze-
ti lelet, amit a föld rejt, az a magyar állam 
tulajdona, a régészeti kort pedig 1711-ig, 
a Rákóczi-szabadságharc idejéig határoz-
ták meg. Itt nem a föld rejtette az általunk 
múzeumba vinni szánt tárgyakat, többsé-
gük pontosan nem is volt datálható. Ne-
héz volt tehát besorolni ezt a felfedezést 
a korabeli kategóriák közé, a tulajdonost 
nem kötelezte jogszabály a múzeummal 
való együttműködésre, és a múzeumot 
sem a munka elvégzésére. Tehát dönté-
seken és megállapodásokon múlt a kripta 
sorsa. Született egy megállapodás az egy-
házmegye, valamint a múzeum és a mú-
zeum fenntartója között, hogy a Tragor 
Ignác Múzeum dokumentálja és tárja fel 
a kriptát, az ott fellelt tárgyak a mi múze-
umunkba kerülnek.

Már az első szemlén kiderült, hogy 
meglepően jó állapotú tárgyak - a renge-
teg színes koporsó, a különböző ruha-
darabok, szakrális tárgyak, díszítmények 
- mellett az elhunytak teste is különösen 

ép, természetes módon mumifikálódott. 
A helyszínre hívtam dr. Susa Évát, az 
Igazságügyi Orvosszakértői Intézet ant-
ropológusát, aki azonnal érzékeltette, 
hogy embertani szempontból is egye-
di, nagyon különleges, amit a kriptában 
találunk. Ő vállalta, hogy részt vesz a 
munkában, és javasolta, hogy vegyük fel 
a kapcsolatot a Magyar Természettudo-
mányi Múzeummal, amelynek Embertani 
Tára a magyar múzeumügyben az emberi 
maradványok gyűjtő- és őrzőhelye. Szak-
emberek és megfelelő tárolási körülmé-
nyek abban az intézményben vannak 
ehhez. Így is történt, megállapodtunk a 
főigazgatóval a munkánk támogatásáról, 
ők egyezséget kötöttek a püspökséggel, 
az emberi maradványokat ennek alapján 
szállítottuk hozzájuk.

-  Akkor ti voltatok az elsők, akik látták 
a múmiákat?

- Zavetz József  atya kőművesmes-
ter barátjával, Forgó Józseffel nyitotta 
fel a kriptát, ők mentek le először, majd 
velünk, néhány múzeumi szakemberrel 
újra. Elemlámpával, fényképezőgéppel 
felszerelve mentünk, döbbenetes élmény 
volt, és nem volt kérdés, hogy amit látunk, 
megőrzendő. Akkor igazán még nem le-
hetett felmérni a kripta terjedelmét, tele 
volt minden rakva koporsókkal, nem volt 
teljesen átlátható, átjárható.

Mivel korábban soha senki nem talált 
még ennyi mumifikálódott testet, tár-
gyakkal körülvéve, nem voltak tapaszta-
latok. Kevesen voltunk, akik egyáltalán 
hozzá mertünk, akartunk nyúlni ehhez, 
nem volt se pénz, se elég idő a felkészü-
lésre, ugyanis be kellett fejezni a munkát, 
mire a piacot újra megnyitják. Egy fejes-
ugrás volt az ismeretlenbe.

- Hogyan sikerült mégis úgy megvalósítani a 
feltárást, hogy ne menjen híre?

- Elkezdtük megtervezni a folyamatot, 
és a feladatokhoz, a kellékek beszerzésé-
hez úgy kellett segítséget kérni, hogy ne 
adjunk ki sok információt. Néprajzosok 
és restaurátorok alkották főként a csapa-
tot, és olyan segítőket vontunk be, akik 
jártasak voltak régészeti feltárásokban.   
Megterveztük, hogy mit kell csinálni, mit 
igényel a munkafolyamat, amiben ez el-
érhető, hol vannak a végpontjai. Hogyan 
jut el a megőrzendő tárgy a helyi múze-
umba, az emberi maradvány a Termé-
szettudományi Múzeumba, a megsem-
misítendő veszélyes hulladék a megfelelő 
telephelyre. Felszerelés, dokumentálás, 
vizsgálatok, fertőtlenítés, csomagolás, 
szállítás, tárolóhely, munkavédelem, ezer 
feladat.

- Akkor, ha jól értem nem is annyira a fel-
tárás folyamata volt a nehéz, hanem a szervezés, 
lebonyolítás.

- Nem volt könnyű a fizikai része 

Zomborka Márta: Aki ott volt 
a váci múmiák felfedezésekor
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Interjú

sem, de számomra az volt a legnagyobb 
kihívás, hogy ezt a folyamatot fönn tud-
jam tartani, a feltételeket biztosítani, és a 
munka valóban eredményesen záruljon. 
Nem lehetett tudni, mivel találkozunk 
holnap, és meddig tart az egész. Akkor 
még nem volt digitális fényképezőgép, 
rengeteg pénzbe került a fotózás. Még az-
nap előhívattuk a filmet, a diát, hogy tud-
juk, mit sikerült rögzíteni. Persze olyan 
helyen kellett laboráltatni, ahonnan nem 
került ki a kép, a hír. Döntéseket kellett 
hozni, hogy mit őrzünk meg, és mit nem 
viszünk be a múzeumba, tudván, hogy 
nincs raktárunk, ahová koporsók száza-
it vihetjük, nincs saját kapacitásunk, de 
pénzünk se a fertőzött és a sérült darabok 
kezeléséhez.

- Hogy tudtátok ezt a titkot végül megőrizni? 
Hiszen közben zajlott a piac átépítése is.

- Utólag fogtam föl én is, hogy ez volt 
a legnagyobb csoda. Mindezt sikerült 
lebonyolítani úgy, hogy a hír nem ment 
szét idő előtt. Városi és megyei támoga-
tásból egyik napról a másikra meg tud-
tuk teremteni a folytatáshoz szükséges 
pár ezer forintot – mert külön juttatást 
a munkájáért senki nem kapott -, kesz-
tyűkre, fertőtlenítő szerekre, egyéb kellé-
kekre. A Természettudományi Múzeum 
a fotóztatás költségeit vállalta át, a plé-
bános úr segítői készítettek ládákat, szer-
vezték a fuvart.

- Ahogy így mesélsz, felmerül bennem egy 
kérdés: Hány hónapig dolgoztatok, mire napvi-
lágra került a hír?

- Tulajdonképpen 1994. november 28-
án kezdtük el, és 1995 májusában fejeztük 
be. Közben voltak leállások. A torony 
alatti kriptarészt két fázisban tártuk fel, 
mert az ünnepek idejére leálltunk. Ez idő 
alatt összegeztük a tapasztalatokat, módo-
sítottuk az adatlapot, az előre megterve-
zett kvázi kérdőívet, amit egy munkatárs 
a helyszínen minden koporsóról kitöltött.  

Utána ennek alapján folytattuk januárban 
a munkát. Az oldalkápolna alatti kripta-
részben tavasszal dolgoztunk. Egy mun-
kanapló rögzíti a pontos adatokat.

- Az emberi maradványok, a ma már váci 
múmiákként elhíresült testek a Természettudo-
mányi Múzeumba kerültek. Mi lett a kopor-
sókban talált tárgyakkal?

- Amit mi műtárgyként minősítettünk, 
az a Tragor Ignác Múzeumba került, 
mintegy 1800 darab tárgy, Ezek egy része 
ki van állítva a főtéri Memento Mori tár-
laton vagy vándorkiállításokon, de bőven 
lenne még restaurálni való. Módunk len-
ne egy a mainál sokkal nagyobb, infor-
matívabb kiállítás megrendezésére is, ha 
lenne arra alkalmas kiállítóhely. Tényleg 
nem túlzás, ha azt mondom, hogy világ-
raszóló kiállítás lehetne belőle.

- Sok vácinak esik rosszul, hogy nekünk 
alig pár darab múmia maradt itt.

- Az emberi maradványok megőrzésé-
nek célja azok vizsgálata volt, amit a Ma-
gyar Természettudományi Múzeum Em-
bertani Tára vállalt magára. A kiállítás az 
emberi maradványok esetében nem ön-
magáért való, a kutatások eredményeinek 
bemutatását szolgálja. A váci kiállításban 
a korabeli halotti kultusz, a temetési szo-
kások, a ravatalozás módjának megis-
mertetését. Az itt látható három személyt 
is az Embertani Tárból hívtuk haza, 
onnan kölcsönöztük. Ha lenne egy na-
gyobb, korszerűbb kiállítóhelyünk, ezen 
a téren is bővíthetnénk a váci tárlatot. Mi 
eleve arra törekedtünk, hogy itt, Vácon 
áttekintést adjunk a XVIII. századi élet-
ről és halálról, s arról, hogy az emberek 
hogyan gondolkodtak az elmúlásról. Azt 
szerettük volna megmutatni, hogy meny-
nyi mindent meg lehet ismerni ebből a 
leletanyagból. Akár a korabeli nyelvhasz-
nálatot a koporsókra írt szövegekből, a 
munkaeszközöket vagy a dísznövénye-
ket a festett mintákból. Múzeumi anya-

gon kutatható a technikatörténet, mert 
a tárgyak vizsgálhatók. Ránézel egy pár 
cipőre, látod, hogy a két darab egyforma, 
nincs jobb és bal, de vizsgálható a bőr és 
a festék alapanyaga, a készítéstechnika. 
Ugyanígy a ruhadarabok, a gombok, a te-
metési textíliák vagy a díszítésül használt 
koszorúk, selyemvirágok és a szakrális 
mellékletek. Másoltak már csipkemintát 
tőlünk, de egy textil dátumos gyári szé-
le forrásul szolgált az azt gyártó sziléziai 
manufaktúrának is.

- Honnan jött az ötlet, hogy a kiállítás címe 
Memento mori, vagyis Emlékezz a halálra le-
gyen?

- Az első kiállítás a kriptaleletekből 
1998-ban nyílt, azt a közelmúltban el-
hunyt Ráduly Emillel - aki a Skanzenből 
volt segítőnk - közösen rendeztük. Több 
koporsón olvasható a memento mori 
felirat, így sok töprengés után végül ezt 
adtuk címként. A XVIII. századi gon-
dolkodásnak lényegi eleme volt, hogy 
az emberi élet véges, mindig készen kell 
állni a halálra. Vagyis élj úgy, értékeld az 
életedet úgy, hogy tudatában vagy az el-
múlásnak. A memento mori emlékezte-
tés ezt jelenti.

- Ezt tartod egyébként pályafutásod legna-
gyobb munkájának?

- Inkább a legnagyobb ajándékának. 
Akkor az egy feladat volt, nagyon igény-
be vett, de tudtam, hogy vállalni kell, 
mert nem nézhetek félre. Később kide-
rült, hogy Magyarországon több város-
ban elfordították a fejüket, amikor egy-
egy kriptát megszüntettek. Valószínűleg 
ilyen értékű vagy jelentőségű nem volt 
közöttük, de szakmailag ez nem elfogad-
ható.  

- Egy év múlva eléred a nyugdíjkorhatárt. 
Folytatod tovább a szakmai munkát, amit meg-
kezdtél?

- Ez olyan munka, aminek egy részét 
csinálhatod a saját kedvedre is, mert sen-
ki nem akadályoz abban, hogy kutass. 
Sokan azért mennek nyugdíjba, hogy a 
hobbijuknak éljenek, de nekem a hobbim 
részben a hivatásom. Van más is, a bicikli, 
az utazás, a túrázás, az ének, de a korral 
szűkülnek az ember lehetőségei. Pont Za-
vetz atya mondta, hogy veszélyes, ha az 
ember munkája meg a hobbija egybeesik. 
De szerintem a történelmi búvárkodás na-
gyon sokszínű, és szeretek egy-egy témán 
együtt dolgozni különböző emberekkel, 
mert nyitottá tesz, célokat ad. Sose készül-
tem nyugdíjba, de most már örülök, hogy 
lassan elérem a nyugdíjkorhatárt.

- Unokázni is fogsz?
- Természetesen, hiszen nagy örö-

münkre három unokánk van, a legidő-
sebb lassan hétéves, a legkisebb pedig 
négy. Élmény velük lenni.

Furucz Anita
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Katona Lajos Városi Könyvtár: Vác, Budapesti főút 37. - Tel.: 06-27-311-
335, 316-335, 319-262 - Olvasószolgálat: 06-30-870-2899- Gyermekkönyv-
tár: 06-30-870-2900 - Email: klvk@konyvtar.vac.hu -Hosszabbítás: kol-
csonzo@konyvtar.vac.hu, gyermekkonyvtar@konyvtar.vac.hu

A HÓNAP KÖNYVE - a Katona Lajos Városi Könyvtár ajánlója

Jud Meyrin: Boldogságra 
kényszerítve

Bevallom a könyv címe keltette fel 
érdeklődésem. Hogyan lehet valakit 
boldogságra kényszeríteni? Lehet 
boldog, akit kényszerítenek?

A jövőben Londonban játszódó 
romantikus krimi sokakat foglalko-
zó társadalmi problémával a népes-
ségfogyással foglalkozik. Meglepő, 
számomra elfogadhatatlan megoldást 
kínál a történet. Törvény írja elő a 
házasságot és hogy annak fő célja a 
gyermeknemzés. Tudósok által kifej-
lesztett mátrix segítségével választ-
ják ki az egymáshoz illő párokat. A 
két főszereplőre is kényszerházasság 
vár. A Gilbert a mátrix kitalálója nem 
akar gyereket. Alinda pedig nem akar 
szerelem nélküli házasságot, mégis 
egymás mellett találják magukat. Ki-
bontakozó kapcsolatukat furcsa bal-
esetek és későbbiekben halálesetek 

kisérik. Amikor Alinda legkedvesebb 
barátnője is belekeveredik, egy gyil-
kosságba nyomozásba kezd az ifjú 
pár. Ennek során felmerül a kérdés, 
hogy jól működik-e a rendszer vagy 
hibacsúszott a számításba? A nyomo-
zás során szép lassan a megismerik 
egymást a főszereplők és a szerelem 
is kibontakozik közöttük. A történet 
végére pedig az is kiderül ki a gyilkos.

Akinek sikerült felkeltenem a 
könyv iránti érdeklődését, az a könyv-
tárunkban megtalálja.

Kiss Anita 
könyvtáros

Pomaházi Roland fotója





Gyógyszertári ügyelet

A - Deákvári Gyógyszertár: Vác, Deákvári főtér 30., 06 - 27/510-805;
B - Központi Gyógyszertár: Vác, dr. Csányi L. krt. 46., 06-27/501-630; 
C - Vácz Remete Gyógyszertár: Vác, Magyar u. 3., 06-27/305-997; 
D - Gyöngyvirág Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 3., 06-27/303-343; 
E - Kisváci Szent Gellért Gyógyszertár: Vác, Papp Béla u. 10., 06-27/306-190; 
F - Váci Levendula Gyógyszertár: Vác, Sas u. 1/a., 06-27/301-367; 
G - Benu Gyógyszertár Vác:  Vác, Zrinyi u. 9., 06-27/501-385; 
H - Fekete Kígyó Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 37., 06-27/312-338; 
I   - Alsóvárosi Gyógyszertár: Vác, Zöldfa u. 25., 06-27/311-157 

Anyakönyvi hírek

FOGORVOSI ÜGYELET
A váci és Vác körzeti hétvégi 

fogászati ügyeletek megszűntek! 
Legközelebbi ingyenes ügyelet:

Szájsebészet
Budapest, VIII. ker. Szentkirályi u. 40.

Tel.: 06-1-317-6600

KÖZPONTI ORVOSI ÜGYELET
(felnőtt és gyermek)

2600 Vác, dr. Csányi L. krt. 47. 
ÁNTSZ épület földszinti helyisége. 

Elérhetőség:  06-27/306-090
Ügyeleti idő: 

Hétfő–csütörtök: 19 órától 7 óráig 
Pénteken 16 órától  hétfő reggel 7 óráig 
Munkaszüneti  napokon  24  órában
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Köszönetnyilvánítás
Hálás köszönetünket fejezzük ki mindazok-
nak, akik szeretett és felejthetetlen édesapa, 
nagypapa, dédpapa Pitz Pál halála alkalmából 
mély gyászunkban osztozva, a szeretet virágait 
elhelyezve, 2023. 10. 06.-án örök nyugvóhelyé-
re elkísérték.

Kollárné Pitz Mária és családja

Vácott született váci lakosok:
Bokányi Gergely Márton és Virág Mercédesz gyerme-
ke, Maja Hanna, Fölnagy Gergő Márton és Török Judit 
gyermeke, Nimród Attila, Nyiri Szabolcs és Kovalcsik 
Annamária gyermeke, Szonja, Bach Bence és Páczi No-
émi Ivett gyermeke, Botond, Bánkúti György Richárd és 
Kulman Klaudia gyermeke, György Sándor, Gorcza Gá-
bor és Csáki Lucia gyermeke, Teodor Vilmos, Bakóczy 
Zoltán Gábor és Illés Kincső Boriska gyermeke, Ágoston 
, Martikán István és Horváth Teréz gyermeke, Flórián, 
Blohin Gennagyij és Jancsik Ivett gyermeke, Elíz, Hra-
bala Csaba és Soltész Kitti gyermeke, Brigitta, Mészáros 
Márk és Kelemen Krisztina gyermeke, Zsombor.

Házasságot kötött váciak:
Szentiványi Guido és Kiss Virág Éva, Radics Ádám és 
Herdová Veronika, Szajevics Patrik és Saláta Nikoletta, 
Zelovich Nándor István és Lábas Judit Klára.

Elhunyt váciak:
Viski Márton (1933). Az elmúlt hónapban 26 váci sze-

mély hunyt el városunkban. 

A kegyeleti jogok figyelembevételével csak azoknak 
az elhunytaknak az adatait közöljük, akiknél az el-
hunyt hozzátartozója nyilatkozatával hozzájárult a 
nyilvánosságra hozatalhoz. A többi elhunyt esetében 
összesített statisztikai adat közlése lehetséges csak.
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 info@vacidunakanyarszinhaz.hu
 2600 Vác Dr. Csányi László körút 58.

Jegyinformáció és foglalás: +36-30/975-5448 
Jegyvásárlás online: vacidunakanyarszinhaz.jegy.hu;

személyesen a színházban (H-CS: 9 – 15, P: 9-13), 
előadások előtt egy órával és kezelési költség 
megfizetésével a Váci Tourinform Irodában. 

(Vác, Március 15. tér 17., nyitva H-P: 9:00-17:00)

MICIMACKÓ MESÉI - PESTI MŰVÉSZ SZÍNHÁZ 
FOGI GYERMEKSZÍNHÁZ ELŐADÁSA

2023. november 9. 10 óra
 E bájos mesét bizonyára minden kisgyermek ismeri már, de 
most végre színpadon is életre kel e csodás történet, melyben 
találkozhatunk Micimackóval, Malackával és a Százholdas Pa-
gony többi lakójával.
– gyermekmusical –

A NULLADIK PERC
2023. november 17. 19 óra

 Egy új korszak hajnala két részben. Játszódik Párizsban, az 
1900-as világkiállítás idején, áprilisban.
Szereplők: Udvaros Dorottya (Mme Pie, kikötői asszony-
ság), Grisnik Petra (Pötyi mama, hajléktalan nő), László Lili 
(Georgette, Marcel felesége), Pataki Ferenc (Marcel, a Belle-
ville nevű uszály tulajdonosa és kapitánya), Rohonyi Barnabás 
(Henry, rakodómunkás), Ficzere Béla (Môle, rakodómunkás, 
háborús veterán).

EGY ESTE MÁTÉ PÉTER DALAIVAL
2023. november 19. 17 óra

 
A zenészlegenda, Máté Péter, legszebb dalait gyűjtötte egy 
csokorba Beszkid József  és Toldi Tamás (többszörös arany és 
platinalemezes szerző, előadóművész, Vác város művészeti 
díjasa) azzal a céllal, hogy ápolják a művész emlékét, munkás-

ságát. Műsorukat, már bemutatták az ország több pontján is 
és a közönség, minden alkalommal, odaadó tapssal jutalmazta 
meg a produkciót. A szólistákat, mindig kiváló zenészek kísé-
rik, ami magas nívót garantál.
A műsor időtartama, kb. 90 perc.

LÉLEGEZZ
2023. november 26. 15 óra 

A Nő és a Férfi. A Férfi gyereket szeretne. A Nő nem. Vagyis 
inkább igen. Mert végülis ez lenne az élet értelme és célja. 
De várjunk csak! Mekkora lesz egy újszülött ökológiai láb-
nyoma? A Katona József  Színház előadása. Szereplők: Pálos 
Hanna(N) Vizi Dávid(F). Író: Duncan Macmillan.

VACKOR - ARANYSZAMÁR BÁBSZÍNHÁZ 
ELŐADÁSA

2023. november 30. 10 óra
Vackor, a piszén pisze kölyökmackó iskolás, ám nem érzi jól 
magát. Az osztálytársai csak ritkán barátkoznak vele és szegény 
gyakran ügyetlenkedik az órákon. Tanító nénije hiába kedves, 
ő az erdőbe vágyakozik. Egy nap, mikor egyedül ücsörög a te-
remben míg társai az udvaron fogócskáznak kiszagolja, hogy 
a padtársa nagymamája vajas-mézes kiflit csomagolt az unoká-
jának tízóraira. Vackor sajnos nem bír ellenállni a kísértésnek 
és fölfalja az uzsonnásdobozból az összes finomságot.

- A MŰSORVÁLTOZÁS JOGÁT FENNTARTJUK -

Szórakozás
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ELŐZŐ LAPSZÁMUNK REJTVÉNYÉNEK NYERETESE: GYURCS KRISZTIÁN
 Az október feladványunk megfejtése a KRESZ-park volt. Novemberi feladványunk: Mi a neve a város adventi progrmajának?  A 

megefejtéseket november 27-ig várjuk a vacihirnok@estv.hu e-mail címre, vagy a 2600 Vác, Kossuth utca 21. címre. 
A helyes megfejtők között a Váci Dunakanyar Színház két darab színházjegyét sorsoljuk ki.

Sz
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Kitüntetésekre 
várnak javaslatokat

Vác Város Önkormányzata a következő 
kitüntetések adományozására várja a ja-
vaslatokat.

Vác Város Képviselő-testülete a ki-
emelkedő közművelődési és közgyűjte-
ményi munka elismerésére „Vác Város 
Művelődéséért” kitüntető címet alapí-
tott.

A kitüntető cím adományozható a 
város közigazgatási területén működő 
közgyűjteményi és közművelődési in-
tézménynek, az intézmények alapfel-
adatait ellátó közalkalmazottaknak, a 
városban működő művelődési közössé-
geknek és tagjainak.

További részletek: 
www.vac.hu - Önkormányzat gomb
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